
vanje nasproti sovražnikom, ki jasno kažejo svoje namene v 
klerikalnih listih. Nato je dal besedo tov. K r i ž m a n u , ki 
je obrazložil momentani položaj naprednega učiteljstva z ozirom 
na novo strujo. Omenil je med drugim, da pravih roditeljev te 
akcije ne smemo gledati v onih nesposobnih učiteljskih marijo
netab, ki so prešle v službo klerikalizma, pač pa v nam na
sprotni duhovščini, ki se boji naše sloge in našega napredka. 
Hočejo nas razdružiti, da bi toliko lažje ribarili v kalnem. 
Naša organizacija ni protiverska, kakor trde vedno klerikalni 
listi, priča za to je dosedanje naše delovanje. Dalje pišejo na
sprotniki, da vlada pri našem društvu terorizem. Poživljam 
javno, da se oglase vsi oni kolegi, oziroma koleginje, ki mislijo 
z nasprotnikom, da se tukaj res terorizira. Nasprotnikom je 
naše složno delovanje trn v peti, zato pišejo o terorizmu. Kdor 
pristopi novemu društvu, ta izdaja našo organizacijo, ta taji 
takta. V listih vabijo k pristopu vse one, ki pri nas ne vživajo 
časti. Mi ne podeljujemo časti, pač pa dajemo sposobnim tova
rišem priliko za delo. 

Predlaga, da se izreče ogorčenje nad podlo pisavo kleri
kalnih listov. Sprejeto soglasno. Dalje se sklene, da se udeleži 
društvo in cotpore ustanovnega shoda "društva krščansko mi
slečih učiteljev za Goriško" v „Šol. domu", kamor smo se po
dali takoj po končanem zborovanju. 

Prišedši tja smo videli v dvorani zbrano vse krščansko 
misleče učiteljstvo : š e s t u č i t e l j e v i n š t i r i u č i t e 
l j i c e iz goriškega, enega učitelja iz gradiščanskega okraja, 
dalje enega c. kr. učitelja pripravnice, štiri upokojene učitelje, 
sedaj v „Šol. domu", cesarskega svetnika Vodopivca, štiri uči
teljice „Šol. doma", 1 7 d u h o v n o v , enega četrtoletnika in 
dva tretjeletnika z učiteljišča v Kopru, dva kmeta iz Kala, enpga 
črevljarja, enega svečarja, urednika „Gorice" Kremžarja in drž. 
in dež. poslanca Jakliča. 

Upokojeni učitelj Abram otvori shod in poda besedo kršč. 
katol. mislečemu darvinistu Likarju. Ta za kako samostojnost 
popolnoma nesposobni fantič prečita od kakega dušnega pastirja 
sestavljen apel na zbrano učiteljstvo, slikajoč najnujnejšo po
potrebo ustanovitve „društva kršč. mislečih učiteljev za goriško
gradiščansko deželo". Te neslanosti je sprejelo zavedno učitelj
stvo z raznimi sarkastičnimi medklici in zafrkacijami. Po kon
čanem uvodu prečita pravila, ki jih je osolilo napredno učitelj
stvo s primernimi opazkami. Po prečitanju pravil se oglasi za 
besedo drž. in dež. poslanec Jaklič, katerega je pozdravilo uči
teljstvo s frenetičnimi pereatklici in z burno, več minut traja
jočo demonstracijo, nakar se je napredno učiteljstvo odstranilo 
iz dvorane, ker se mu je zdelo pregrešno poslušati glas učiteljaizda
jice. Zavedno učiteljstvo se je namenilo pri shodu polemizirati 
z nasprotuiki. Ni se nam pa zdelo primerno in dostojno to iz
vesti, opazivši v družbi kmete, črevljarje, svečarje itd., ter da 
sta bila, vsaj po zunanje sodeč, (bila sta v salonski obleki), vo
ditelja kršč. misleče učiteljske organizacije tovariša, s katerima 
jo učiteljstvo že davno obračunalo in katerih se sramuje. 

Na naslov novega društva ne rečemo drugega, kot — re
quiesces in pace! —č. 

Občni zbor tolminskega učiteljskega drnštva se je 
izvrši dne 8. septembra v Kobaridu. Ne spominjamo se, da bi 
bila že kdaj pri društvenem zborovanju tako velika udeležba ; 
nad 50 nas je bilo. Vsa čast posebno zavednim gospicam ko
leginjam in pa tovarišem s Cerkljanskega, ki se niso ustrašili 
dolge poti. 

Predsednik M. K e n d a je v lepem govoru pozdravil 
zbrano učiteljstvo ter naglašal potrebo edinosti in značajnosti 
posebno sedaj, ko izkušajo rušiti našo stanovsko organizacijo. — 
Iz tajnikovega poročila je bilo razvidno, da je bilo društveno 
delovanje v preteklem letu jako živahno. Odbor je imel 7 sej; 
sklicana sta bila dva izredna občna zbora z znanstvenim preda
vanjem in risarskim tečajem. Vdovi blgp. J. Lego smo izrazili 
pismeno iskreno sožalje ter se po odposlanstvu udeležili pogreb, 
izprevoda nepozabnega S. Gregorčiča. Dvema pok. tovarišicama 
je postavilo društvo nagrobni spomenik. Koncem poživlja poro
čilo vse učiteljstvo na krepko delo za blagor ljudstva ter v po
vzdigo šolstva in učiteljskega stanu. — Blagajnikovo poročilo nam 
je pokazalo, da se mora društvo boriti v gmotnem oziru z 
velikimi težavami. Temu je predvsem krivo neredno plačevanje 
letnih doneskov. V prihodnje naj se izboljšajo te razmere ! 

Trst. 
Učiteljsko društvo za Trst in okolico T Trstn, na

pravi svoj vesdnevni jesenski izlet v nedeljo 22. t. m.: Trst
PrvačinaDornbergAjdovščina (izvir Hublja) LogVipava (izvir 
Vipave) Branica (čehovinov spomenik) ŠtanjelTrst. Odhod iz 
Trsta ob 6. uri z osebnim zj. ali ob 725 zj. z brzovlakom .po Bo
hinjski železnici. Povratek iz Štanjela poljubno. Ob 1. uri pop. 
skupni obed v Vipavi. 

V četrtek 19. t. m. ob 5. uri pop. pa je pevska vaja v 
svetorimskem „Narodnem domu". 

Na obilno udeležbo vabi člane in prijatelje učiteljstva odbor. 

Goriško. 
Učiteljsko društvo za goriški okraj je imelo 5. t. m. 

v Gorici svoj izredni občni zbor z edino točko dnevnega reda: 
razgovor o napadih na napredno učiteljstvo v klerikalnih listih. 
Navzočih je bilo 72 kolegov in koleginj. Predsednik tovariš 
g. Jug otvori zborovanje s pozdravom na navzoče tovariše ter 
goste iz tržaškega in sežanskega okraja. Omenil je, da hočejo 
nasprotniki trgati naše bojne vrste in pozival na složno delo

Iz naše organizacije. 



Nato je spregovoril tajnik A. K u t i n par besed novim 
gg. koleginjam in kolegom. S toplimi akcenti jih je izpodbujal 
na resno in težavno delo ljudskih vzgojiteljev v šoli in izven 
nje ter jih prosil, naj nam bodo zvesti in odkriti tovariši, 
iskreni rodoljubi in odločni ter značajni možje. 

Tovariš R a k o v š č e k je jako zanimivo poročal o sta
novski organizaciji in o pridobivanju šoli odrasle mladine. Pri
poročal je organizirano izvenšolsko prosvetno in socialno delo 
ter posebno poudarjal, da moramo biti demokratični, ker smo 
zaradi ljudstva tu. 

Gospica koleginja P a v š i č e v a je nato po svojem po
ročilu o zborovanju „Zaveze" v soglasju s predgovornikom in 
na podlagi njegovih izvajanj predlagala poseben odsek za orga
nizacijo izvenšolskega kulturnega in socialnega delovanja učitelj
stva. Po Kutinovem nasvetu se je poverila ta naloga že obsto
ječemu odseku za politično organizacijo. 

Prav zanimivo je bilo poročilo zastopnikov učiteljstva 
v c. kr. okr. šol. svetu. Navzoča sta bila oba zastopnika, kakor 
tudi g. nadzornik. Posamezni učitelji so stavljali vprašanja ka
tera sta onadva pojasnjevala. Razen v dveh točkah (neko pre
meščenje in triletni dopust!) je učiteljstvo vzelo na znanje njiju 
delovanje, še posebej upoštevaje težavne okoliščine, ki ovirajo 
dosego večjih uspehov. Učiteljstvo jima je hvaležno, da sta 
drage frolje poročala ter nista nasprotna stvarni in mirni kritiki. 

Volitev odbora se je izvršila po listkih. Izvoljeni so bili 
skoraj soglasno vsi prejšnji odborniki, le mesto tov. Stresa, ki 
je premeščen v Cerkno in bi se težko udeleževal sej, je prišel 
v odbor Rakovšček. 

Po dovršenem zborovanju smo imeli pri Kotlarju skupno 
kosilo, kjer smo v lepi slogi še marsikatero rekli v pouk in 
razvedrilo. Dal Bog, da bi se še večkrat sešli v tako obilem 
številu! 


